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AKTUALNOŒCI

P o krótkim rysie historycznym sypnê-
³y siê wspomnienia, gratulacje i ¿y-

czenia. Jubilatowi ¿yczono ju¿ nie stu
lat (bo tak ma³o 80-latkowi wprost nie
wypada), lecz du¿o wiêcej; dzia³alnoœci
tak dobrej lub jeszcze lepszej, w atmo-
sferze jak wy¿ej. Tak – to ju¿ 80 lat
(i kilka dni) zorganizowanego naucza-
nia geodezji na budownictwie na Poli-
technice Warszawskiej. Katedrê Mier-
nictwa na ówczesnym Wydziale In¿y-
nierii Budowlanej powo³ano bowiem
10 paŸdziernika 1916 roku! Jeden z „gra-
tulantów” (przewodnicz¹cy SGP kol.
Kluska? prof. Makowski? – nie pamiê-
tam) zrêcznie zauwa¿y³ zreszt¹, ¿e jest
to najd³u¿ej istniej¹ca komórka geode-
zyjna w ca³ym kraju! I nie ma ¿adnej
lipy z t¹ 80-k¹, ¿adnego automatyczne-
go zaliczania okresu wojennego. W okre-
sie 1939-1945 nauczanie trwa – pracu-
j¹ca w Katedrze Zofia Kietliñska konty-
nuuje nauczanie geodezji zarówno w for-
mie jawnej (Szko³a Budownictwa L¹do-
wego i Wodnego kierowana przez prof.
Warcha³owskiego), jak i tajnej (komple-
ty in¿. Jagodziñskiego i prof. Bry³y).
Có¿ – jako wychowanek, a potem i pra-
cownik Wydzia³u Geodezji i Kartogra-
fii nie mog³em mieæ zbyt wielkiej esty-
my dla dzia³alnoœci Szanownego Jubila-
ta, bo w porównaniu z naszymi wysoki-
mi standardami œcis³oœci, dok³adnoœci
i szczegó³owoœci tam uczono przecie¿
jakiegoœ elementarza. Fakt,  ¿e te pod-
stawy by³y zorientowane znacznie prak-
tyczniej ni¿ na naszym w ydziale, ucho-
dzi³ jakoœ wówczas mej uwadze.  Dziœ

Zak³ad In¿ynierskich Pomiarów Geodezyjnych
Wydzia³u In¿ynierii L¹dowej PW ma 80 lat!

Ma³o sentymentów,
du¿o referatów

dostrzegam ju¿ tê drobn¹ ró¿nicê, i to
chyba nie tylko dlatego, ¿e sam od 14 lat
uczê tego samego, w takim samym miej-
scu, tyle ¿e na Œl¹sku. Ale kadrê ów-
czesnego „zak³adu fryzjerskiego” (od
osobistego przydomka œp. Stanis³awa
Walczaka, gdyby ktoœ nie wiedzia³) pa-
miêtam i wspominam z rozczuleniem;
fajni to byli ludzie – mili, sympatyczni i,
co najwa¿niejsze, tacy normalni! Szko-
da, ¿e mo¿na ich ju¿ tylko wspominaæ!
No – nie wszyscy na szczêœcie, bo wœród
aktualnej kadry kilka m³odziutkich wów-
czas osób rozpoznaæ mi siê uda³o – ci¹-
g³oœæ istnieje.
Wspominano Ich zreszt¹ ciep³o równie¿
i z mównicy, bo wszêdzie by³o Ich pe³no
– i w organizacjach przeró¿nych, i w do-
skonaleniu dydaktyki (uruchomienie, roz-
krêcenie i wieloletnie prowadzenie tej te-
matyki na uczelni to osobista zas³uga œp.
prof. Kietliñskiej). Ale przede wszystkim
byli wœród studentów – nie tylko jako
nauczyciele, lecz równie¿ jako opiekuno-
wie i doradcy. A jak wa¿ne jest trochê
serca i ciep³a na pierwszym roku – wszys-
cy wiemy.

U roczystoœæ by³a jednak krótka – widaæ
Zespó³ woli konkrety i przysz³oœæ ni¿

wspominanie dokonañ. W godzinie
i trzech kwadransach zmieœcili nie tylko
sesjê jubileuszow¹, ale i kawê. Ju¿
o godzinie 13 zaczê³a siê konferencja na-
ukowa Kierunki rozwoju aparatury geo-
dezyjnej do monitoringu budowli i œro-
dowiska. Z 17 zaplanowanych referatów
kilku nie wys³uchaliœmy z powodu nieo-

becnoœci Autorów, kilka „na nasze szczê-
œcie” po³¹czono, tak ¿e czêœæ naukowo-
techniczna skoñczy³a siê przed godz. 16.
A referaty by³y ciekawe. Grupê trady-
cyjn¹ reprezentowa³a g³ównie niwelacja
precyzyjna, z nowymi przyrz¹dami po-
mocniczymi (gradientometr temperatu-
rowy) i sposobami wprowadzania popra-
wek refrakcyjnych, a nawet z oprogra-
mowaniem Psiona znakomicie wspoma-
gaj¹cym prace terenowe. Inny ciekawy
temat to np. wykorzystanie niegeodezyj-
nego dalmierza laserowego do ró¿nych
pomiarów.

B y³a tak¿e i grupa zdecydowanie nie-
tradycyjnych tematów i podejœæ.

Obok wspomaganego wspó³czesnymi
technikami monitoringu œrodowiska
pokazano nam wiele praktycznych za-
stosowañ termografii do badania ma-
szyn czy np. termiczny monitoring
jezdni drogowych wspomagany GPS
z bezpoœrednim sp³ywem danych do
systemu GIS-owskiego.  Na mnie oso-
biœcie najwiêksze wra¿enie zrobili jed-
nak gospodarz prof. PW Marek Pa³ys
ze wspó³autorami. Zaprezentowali Oni
mianowicie ni mniej , ni wiêcej tylko
teledetekcyjny monitoring œrodowiska
atmosferycznego. Czyli to, co w tra-
dycyjnej teledetekcji ma „okna” prze-
puszczaj¹ce promieniowanie okreœlo-
nej czêstotliwoœci oraz zanieczyszcze-
nia tych¿e, przeszkadzaj¹ce w zdalnym
pozyskiwaniu obrazów monitorowa-
nych obiektów, sta³o siê tu ju¿ nie ka-
na³em transmisyjnym, lecz przedmio-
tem badania teledetekcyjnego. Có¿ –
trzeba to jeszcze uwa¿nie przejrzeæ,
a potem udaæ siê do Autorów, aby po-
mogli zrozumieæ sprawê.
Szkoda mo¿e trochê, ¿e tradycyjnie ju¿
dla wiêkszoœci spotkañ naukowo-tech-
nicznych brakowa³o czasu na dyskusjê,
ale có¿ – by³ to jeden dzieñ tylko. Ale
dzieñ udany – po¿yteczny i ciekawy!
Organizatorom nale¿¹ siê podziêkowania,
a Jubilatowi (Zak³adowi In¿ynierskich Po-
miarów Geodezyjnych) raz jeszcze naj-
lepsze ¿yczenia od ni¿ej podpisanego. No
i tak¿e od redakcji  GEODETY.

PS Wypada dodaæ, ¿e Konferencjê Na-
ukow¹ firmowa³y i organizowa³y Zak³ad
In¿ynierskich Pomiarów Geodezyjnych
Wydzia³u In¿ynierii L¹dowej PW, Ze-
spó³ Instrumentoznawstwa Geodezyjne-
go Sekcji Geodezji Przemys³owej PAN,
Sekcja Geodezji In¿ynieryjnej SGP oraz
Gremium Naukowo-Techniczne Akade-
mii In¿ynierskiej w Polsce.                 ■

ANDRZEJ MAJDE

W pi¹tek 15 listopada br. odby³a siê na Politechnice Warszawskiej mi³a uroczystoœæ
z tej w³aœnie okazji. By³ na niej dziekan wydzia³u i kierownik instytutu, w którym
zak³ad jest ulokowany, przedstawiciele wielu bratnich placówek z innych uczelni
oraz wydzia³ów geodezyjnych, goœcie z Bia³orusi i Ukrainy. Byli wreszcie Ci najwa¿-
niejsi – aktualni pracownicy zak³adu.


